
Comunicat sobre la reunió amb Albert Batlle sobre temes de seguretat al Raval
(Xarxa Veïnal del Raval i Acció Raval) 11-10-2022

Avui, dimarts 11 d’octubre de 2022 ens hem reunit, junt altres entitats, amb el regidor de l’Àrea de Seguretat
i Convivència de l’Ajuntament de Barcelona per tractar temes de seguretat al barri del Raval. Entre altres
coses li hem tramès les següents preocupacions i propostes.

● Tornen a augmentar els pisos ocupats per narcotraficants, encara que no estiguin tots actius. Ha
fallat la prevenció des de que van baixar els casos fa uns anys.

● Els desnonaments i els pisos buits proporcionen infraestructura fàcil a les màfies. Cal prendre
mesures polítiques perquè els habitatges estiguin ocupats per veïns i veïnes i no narcotraficants.

● Les persones que consumeixen drogues, actualment ho fan sobretot al carrer. Els serveis de
reducció de danys estan colapsats. L’Agència de salut pública de la Generalitat hauria de reforçar
molt aquests serveis.

● Hi ha deficiències en la coordinació entre les policies. Algunes denuncies que es fan a una policia
no arriben a l'altra (Guàrdia Urbana i Mossos). La gent afectada troba a faltar un millor seguiment
dels seu cas.

QÜESTIONS POLICIALS

Estan augmentant els pisos ocupats per màfies i això vol dir que intenten créixer.

● A partir de les informacions que ens passen els veïns, tenim detectats uns 60 pisos ocupats per
persones conegudes al barri com a pertanyents a màfies, encara que no estiguin tots en actiu.

● Hem intentat fer arribar aquesta informació als tècnics de prevenció perquè facin un seguiment, però
no ho hem aconseguit. Abans del 2019 sí que teníem un canal per passar informació, però a partir
del nou mandat això va desaparèixer i no s'ha reconstruït. Les màfies ens porten avantatge.

Problemes en la relació entre els mossos i els veïns afectats:

● La coordinació entre policies no funciona del tot bé. Hi ha hagut casos de denúncies que es fan a
una policia però no arriben a l'altra.

● Hi ha un mal seguiment dels casos dins de la mateixa comissaria dels mossos. Un cop s'han
aconseguit posar denúncies, no es tracten com a un mateix cas. No es relacionen les denúncies de
l'ocupació amb les de les amenaces o amb les de destrosses a la finca o per sorolls a altes hores de
la nit.

● S'han donat casos de diferents ocupacions denunciades poques hores després de produir-se que
han derivat en actuacions totalment contràries. En una s'ha desallotjat els intrusos i en una altra, la
patrulla ha dit que no podia fer res i se n'ha anat. Per exemple, al carrer Salvador.

● Si els veïns no coneixen l'empresa propietària del pis ocupat, no reben ajuda per part de la policia
per trobar-la. I, encara que, sàpiguen quina empresa és, la policia no la persegueix per aconseguir
que aquesta empresa denunciï el cas.

● Les trucades al 112, fins i tot per agressions, no produeixen cap efecte o molt després que hagi
passat una cosa greu.

DEMANEM A L’ÀREA DE SEGURETAT I PREVENCIÓ DE L’AJUNTAMENT

● Un canal específic (telèfon o correu electrònic) per a què els veïns puguin denunciar una ocupació
per narcotràfic o enviar informació relacionada amb això.

● Si hi ha dubtes sobre la situació de les persones ocupants, que la mateixa policia es posi en
contacte amb la propietat per comunicar-li el que passa i que la propietat aclareixi aquests dubtes.



● Que la informació sobre la situació d’aquell pis es comuniqui a l’Àrea d’Habitatge per a que tingui
dades per sancionar a la propietat que abandona les seves responsabilitats. Sobre tot si no
denuncia o no es fa càrrec dels desperfectes a la comunitat.

● Si no es desallotja un pis, que la policia faci un seguiment del cas personant-se de tant en tant a la
finca per evitar que els narcotraficants el facin servir de punt de venda o que amenacin els veïns.

● Que totes les denúncies realitzades pels veïns d’una finca es considerin “un sol cas” i que es
coordinin les diferents policies.

QÜESTIONS SOCIALS

Ja vam dir fa més d'un any que amb acció policial no n'hi havia prou. Vam demanar que es posés en marxa
un pla integral de prevenció per atendre el problema. Però o no s'ha fet o no suficientment. Sinó no estaríem
en aquesta situació.

DEMANEM A TOTES LES ADMINISTRACIONS IMPLICADES

● Atendre les persones consumidores reforçant els serveis que ja existeixen: Centre Venopunció i
Centre de Reducció de Danys

● Que l’Agència de Salut Pública de la Generalitat revisi els seus serveis tenint en compte els
colapses que es produeixen.

● Més Albergs a Barcelona i a tots els municipis de l’Àrea Metropolitana on les persones addictes
puguin consumir sota control (també és un problema amb l'alcohol), perquè no estiguin fent-ho pels
carrers i places.

QÜESTIONS D'HABITATGE

Els desnonaments i els pisos buits proporcionen infraestructura fàcil a les màfies. Cal prendre mesures
polítiques perquè els habitatges estiguin ocupats per veïns i veïnes i no narcotraficants.

● Evitar els desnonaments que deixen habitatges i locals buits.
● Sancionar molt més els propietaris que mantenen els habitatges buits. Especialment els grans

tenidors que, a més, no paguen quotes de manteniment de les comunitats.
● Augmentar els ajuts a la rehabilitació al Raval i proporcionar serveis tècnics per fer-ho. Les

característiques de la població i els contractes de lloguer en aquest barri dificulten moltíssim que hi
hagi comunitats d'inquilins o propietaris que siguin capaços d'aprofitar aquests ajuts.

● Intensificar les campanyes perquè se cedeixin els pisos buits a l'Ajuntament i aquest els gestioni
com a vivenda social.

● Regular legalment els preus de l'habitatge per a que sigui tractat com un dret i no només com una
mercaderia.


